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Van de redactie 

 

Allereerst wensen we u allen namens bestuur en redactie een voorspoedig en gezond 2021. 

Een bijzonder jaar, dat kunnen we 2021 zeker wel noemen. Voor de Stichting Heemkunde 

Markelo in de eerste plaats vanwege het heuglijke feit dat we dit jaar 25 jarig bestaan, maar 

daarnaast staat nog alles in het teken van de strijd tegen het coronavirus.  

In de aanloop naar dit jubileum zijn al de nodige voorbereidingen getroffen om dit rond de 

oprichtingsdatum in maart 2021 feestelijk te gedenken, maar het zal u duidelijk zijn dat dit 

dan nog niet mogelijk is. We hopen het op een later moment dit jaar alsnog gestalte te 

kunnen geven en natuurlijk houden we u hiervan op de hoogte. 

 

Gelukkig kunnen we in dit nummer wel de nodige aandacht besteden aan dit unieke 

jubileum. Zo kijken we in woord en beeld terug naar 1996 en u zult verbaasd zijn dat er 

sindsdien heel veel veranderd is, maar gelukkig is er ook nog veel hetzelfde gebleven.  

Ook de uitgave van ons nieuwe boek “Markelo, ons dorp van toen tot nu” als opvolger van 

“Markelo dorpsgeschiedenis” uit 1998 is daarvan een prachtig voorbeeld. Over de uitgave 

en aanschaf hiervan wordt u via Maarkelsnieuws en de regionale pers op de hoogte 

gehouden. Ook kunt u de advertentie elders in deze Chronyke hiervoor gebruiken of kijk op 

www.shm.nl  

 

Dit nieuwe boek geeft mede aan hoe belangrijk het werk is dat door onze stichting wordt 

verricht. Namelijk het vastleggen van de geschiedenis van ons mooie dorp voor nu en de 

volgende generatie. In dit verband zijn we benieuwd hoe men in 2046 terug zal kijken op 

deze roerige periode in onze dorpsgeschiedenis. Daarom is het ook zo belangrijk dat de 

heemkunde alle nieuwsfeiten in woord en beeld archiveert en deze zodoende bewaard 

blijven voor het nageslacht.  
 

Al dit werk wordt gedaan door onze vrijwilligers die wekelijks op dinsdag- en 

donderdagmorgen bij elkaar komen in ons archief in de Martinushof (helaas nu even niet). 

Het aantal vrijwilligers staat echter de laatste jaren wel onder druk en daarom zijn we 

naarstig op zoek naar nieuwe mensen. Bent u geïnteresseerd, meldt dit dan bij één van de 

bestuursleden. U kunt ze vinden op onze website www.shm.nl. Zo gauw we weer fysiek bij 

elkaar komen, melden we dat via Maarkelsnieuws en bent u van harte welkom om ons op 

deze ochtenden te bezoeken in de Martinushof. 

 

We gaan ervan uit dat 2021, ondanks de moeizame start, toch het feestelijke jubileumjaar 

mag worden waarop wij hopen. We houden u op de hoogte. 

http://www.shm.nl
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In 2021 is het al weer 

25 jaar geleden dat de 

Stichting Heemkunde 

Markelo werd 

opgericht. Op 1 maart 

1996 werd de 

stichtingsakte officieel 

vastgelegd bij de 

notaris.   

25-Jarig jubileum 
Stichting 
Heemkunde 
Markelo 

Op vrijdag 1 maart 1996 toog GeJe Leferink 

met enkele collega’s naar het notariskantoor om 

daar de oprichtingsacte van de Stichting 

Heemkunde Markelo te ondertekenen. De 

notaris had z’n uurtarief voor deze gelegenheid 

tijdelijk op nul gezet. Met de statuten en het 

huishoudelijk reglement op zak bestonden we 

nu officieel als stichting. Het bestuur ging in 

eerste instantie bestaan uit 5 man; ondertussen 

is dat uitgegroeid tot 7 personen. Met de 

werkzaamheden waren we echter al jaren 

daarvoor aangevangen. Vanaf begin jaren 80 

waren we al als groep actief in de kelder van het 

toenmalige gemeentehuis, terwijl ook al 

daarvoor enkelen los van elkaar, bezig waren 

zich te verdiepen in de historie van Markelo.  

De eerste jaren werd er door een nog kleine 

ploeg bestaande uit ongeveer 5 personen zeer 

veel werk verricht. Omdat er slechts één 

tweedehands computer beschikbaar was werd er 

in ploegen gewerkt. Het bevolkingsregister 

vanaf begin 1800 werd opgesplitst per boerderij 

De Stichting Heemkunde Markelo bestaat 25 jaar. 
Zo’n jubileum nodigt uit om nog eens terug te kijken 
naar wat er in al die tijd is gebeurd. 
Dat terug kijken kun je natuurlijk op verschillende 
manieren doen: 
1. je kunt een heel gedetailleerde opsomming maken van feiten, namen en 

gebeurtenissen,  
2. maar je kunt ook globaal terugkijken op de activiteiten waarmee de stichting 

zich heeft bezig gehouden en wat er tot stand is gebracht, zonder daarbij veel 
namen te noemen. Omdat er in de afgelopen 25 jaar teveel gebeurd is om dat 
in een beperkte ruimte te kunnen beschrijven, hebben we gekozen voor de 
tweede manier van terugkijken. 
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in de computer gebracht, evenals de kerkelijke 

registers betreffende doop, trouwen en begraven 

vanaf medio 1650. Vervolgens werd ook de 

Burgerlijke Stand van de gemeente Markelo 

vanaf 1811 gedigitaliseerd. Allemaal zeer 

arbeidsintensief werk dat niet direct leidde tot 

publicaties, doch later van zeer groot belang 

bleek te zijn. Dit alles was vooraf gegaan met 

het opzetten van een vastleggingsstructuur 

waardoor later alle gegevens gecombineerd 

konden worden. 

 

Bemanning 

Zoals gezegd werd er begonnen met een kleine 

ploeg die veel werk verrichtte zonder dat de 

buitenwacht daar veel van merkte. Geleidelijk 

werd de groep groter en ontstond er een 

samenwerking die tot een uitstekende 

werkcultuur leidde. Kernwaarden daarbij waren 

en zijn: 

Vrijwilligheid, dus geen financiële 

vergoedingen voor bestede uren of kleine 

gemaakte kosten. Niet vrijblijvend, dus eenmaal 

gemaakte afspraken ook nakomen. 

Betrokkenheid bij en interesse in de 

geschiedenis van de Markelose gemeenschap en 

vriendschappelijke verhoudingen binnen de 

groep. Opvallend is dan ook dat van de 

aangemelde medewerkers er de afgelopen 25 

jaar slechts enkelen de werkzaamheden hebben 

gestaakt. Wel kregen we in die tijd te maken 

met enkele sterfgevallen van medewerkers.  

Op bijgaande foto ziet u bijna alle medewerkers 

van dit moment. Sommigen werken fulltime 

voor de heemkunde, anderen een halve dag in 

de week, weer anderen daar tussenin. Hoewel 

de allochtone Markeloërs de meerderheid 

vormen is het toch een goede mix van 

allochtonen en zogenaamde import.  

Tegen alle medewerkers op deze foto zeggen we uit de grond van ons hart: 

“DANK JE WEL VOOR 25 JAAR TROUW HEEMKUNDE-WERK”. 

Accommodatie 

De werkomstandigheden waren in de 

beginperiode niet optimaal. En toch waren we 

blij dat we mochten werken in de kelder van het 

gemeentehuis tussen de archieven van de 

gemeente. 

Er ontstond paniek toen in een bepaalde nacht 

de kelder onder water kwam te staan. Met heel 

wat schade aan onze archiefstukken. De 

gemeente heeft dat echter snel weer opgelost. 

We kwamen echt in de problemen toen we uit 

de kelder moesten vertrekken vanwege de 

gemeentelijke fusie. We hebben toen tijdelijk 

ingewoond bij gemeentewerken aan de 
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 Schoolstraat terwijl ons archief was 

ondergebracht in een afgedankte woonwagen. 

We noemden het de Pipo-wagen zonder ver- 

warming zodat we er met de jas aan werkten.  

 

Daarna werden we min of meer gedwongen te 

verhuizen naar het Beaufort of naar het 

gemeentehuis in Goor. We zouden daar een 

onderkomen krijgen dat echter na elke zitting 

weer opgeruimd moest worden t.b.v. andere 

activiteiten. Het werd een zwarte bladzijde in 

onze samenwerking met de gemeente, waarbij 

soms getwijfeld werd aan het voortbestaan van 

onze stichting.  

Nu achteraf zeggen alle partijen (gemeente en 

Beaufort) dat we gelijk hadden om het  aanbod 

te weigeren, maar toendertijd werden we 

geprest om het aanbod te accepteren. 

Uiteindelijk zegde toenmalig wethouder 

Knuiman ons in 2011 een subsidie toe waardoor 

we ons nieuwe onderkomen deels konden 

financieren. Ons huidig onderkomen in de 

Martinushof voelt als een lot uit de loterij. Dank 

zij de volhardende inzet van voorzitter GeJe 

Leferink, de medewerking van de kerk en de 

Rabobank die de inrichting grotendeels 

subsidieerde, kunnen we qua huisvesting 

wedijveren met vele andere heemkunde-

verenigingen in de omgeving. De medewerkers 

zitten hier op dinsdag- en donderdagmorgen te 

werken in een laagdrempelige omgeving 

waardoor vele Markeloërs de weg naar ons 

weten te vinden. 

Aanvankelijk zaten we hier ruim bemeten 

echter tegenwoordig hebben we, door 

uitbreiding van de archieven, ook de kelder van 

de Martinushof en een vroegere slaapkamer van 

de oude kosterwoning in gebruik. 

We hopen ook voor de toekomst nog lang, 

onder de huidige voorwaarden, gebruik te 

kunnen maken van deze prachtige locatie.  

Hulpmiddelen 

Onze eerste hulpmiddelen waren een 

krakkemikkige typemachine en een 

tweedehands computer. Die computer werd heel 

intensief gebruikt. En wel in een soort 

ploegendienst. Er bestond een werkrooster 

zodat het apparaat constant bezet was. We 

hadden 25 jaar geleden nog geen internet, 

mobiele telefoon of e-mail. 

Geleidelijk aan werden die oude computers 

vervangen door nieuwe, mede dank zij onze 

sponsoren. Tegenwoordig staat er een hele 

batterij gelijksoortige computers die allemaal 

draaien met dezelfde software. Ze zijn allemaal 

verbonden met de centrale server die achter 

gesloten deuren in de kelder van de Martinushof 

staat. Dag en nacht knipperen daar een hele 

Toenmalig voorzitter Gerrit Jan Leferink en 

penningmeester Jan Stoelhorst 

Ons onderkomen in de Martinushof 
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 batterij groene lampjes. En als er één lampje 

niet knippert dan weet alleen Dinant Scholte in 

’t Hoff, onze ICT-deskundige, wat er aan de 

hand is. 

Via die server hebben we nu rechtstreeks 

middels internet toegang tot vele archieven over 

de hele wereld. In onze beginperiode reisden we 

naar Zwolle, Arnhem, Den Haag of andere 

plaatsen om daar archieven te raadplegen. De 

frequentie van die bezoeken is door de 

digitalisering dan ook aanzienlijk minder 

geworden. Anderzijds kunnen we nu ook, als 

we thuis werken, via de server de bestanden in 

de Martinushof bekijken. 

Naast deze moderne apparatuur hebben we het 

geluk dat we een softwareprogramma kunnen 

gebruiken dat ontwikkeld is door ons 

bestuurslid Dinant Scholte in ’t Hoff. Het is het 

landelijk bekende genealogieprogramma PRO-

GEN. Door de aanwezigheid van Dinant kan dit 

programma makkelijk aangepast worden aan 

onze specifieke wensen. Dus door deze 

combinatie van goed gestructureerde hardware 

en software hebben onze medewerkers nu 

uitstekende hulpmiddelen bij de uitvoering van 

hun werkzaamheden. 

Archivering 

25 Jaar geleden was het heel gewoon dat het 

archiefmateriaal was opgeslagen in ladenkasten 

en ordners. Zo was het ook bij onze start een 

geweldige papieren rompslomp. We hebben 

toen al snel het wijze besluit genomen om een 

duidelijke structuur aan te brengen in onze 

vastleggingen. 

We hebben toen zogenaamde boerderij-

nummers ingevoerd. Een soort zelfverklarende 

code waaraan je o.a. kon zien waar dat pand 

ongeveer stond. Alles wat we vonden in de 

archieven (bevolkingsregisters, volkstellingen, 

veetellingen, belastingregisters enz.enz.) werd 

gekoppeld aan die unieke boerderijnummers. 

Toen we daarna het computerprogramma 

PROGEN gingen gebruiken en daarin alles 

opnamen, bleek dat we een gouden keuze 

hadden gemaakt. We konden nu  massa’s 

informatie automatisch koppelen.  

Het zoeken, vinden, sorteren, rubriceren, 

opslaan in de computer en het fysiek 

systematisch opbergen van de originele 

archiefstukken was en is nog steeds een 

omvangrijke, maar belangrijke activiteit. Met 

name secretaris Anton Vedders heeft zich altijd 

belast met dit werk. Hij kent niet alleen alle 

archieven in Nederland waar interessant 

materiaal te vinden is; hij archiveert het ook 

zodanig dat het redelijk eenvoudig terug te 

vinden is. 

Memorabel is nog hoe we ons uitgebreide 

archief met krantenknipsels vanaf eind 19e eeuw 

bij elkaar gekregen hebben. Via de journalist 

Cor Barends kregen we toestemming van de 

directie van Tubantia om in hun krantenarchief 

de berichten over Markelo, Goor en 

Diepenheim op te zoeken en te kopiëren.       

We maakten samen met onze collega’s uit 

Het archief met krantenknipsels 

Secretaris Anton Vedders en (oud)voorzitter  

Gerrit Jan Leferink  
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 Diepenheim en Goor een rooster zodat er 

wekelijks, en dat enkele jaren lang, 2 mensen 

naar Enschede gingen om knipsels te zoeken en 

te kopiëren. Het bracht onze voorraad 

krantenknipsels op 130 000. Onvergetelijk is 

nog hoe één van onze toenmalige medewerkers 

(wijlen Jacob v.d. Wolde) elk krantenknipsel 

dat hij vond waarin z’n vader werd vermeld 

zeer luid voorlas. Dat deed hij zo luid dat 

medewerkers van Tubantia vanuit een andere 

ruimte kwamen aanlopen met de vraag “wat is 

er hier toch aan de hand”. 

Een ander omvangrijk archief dat we in de 

schoot geworpen kregen is het kadastraal 

archief. De kadastrale leggers vanaf 1825 waren 

door de digitalisering bij het Kadaster en het 

Centraal Archief in Zwolle niet meer nodig en 

via via kregen we te horen dat wij de in onbruik 

geraakte leggers wel konden overnemen. 

Hierdoor kunnen we van elk stukje grond in 

Markelo nagaan wie de achtereenvolgende 

eigenaren waren.  

Een ander opvallend archiefonderdeel vormen 

de bouwvergunningen die de gemeente vanaf de 

jaren 30 van de vorige eeuw heeft afgegeven.  

We hebben dus: 

 een flinke groep medewerkers 

 een mooie accommodatie 

 de modernste hulpmiddelen 

 een prima toegankelijk archief 

waardoor we heel veel informatie over de 

geschiedenis van Markelo binnen handbereik 

hebben. Maar hoe krijgen we die kennis 

overgebracht bij onze doelgroep, de Markelose 

inwoners. 

 

Spreekbeurten 

Vooral in de 

beginperiode was er 

veel vraag naar 

spreekbeurten over 

de geschiedenis van 

Markelo. Vele 

presentaties werden 

verzorgd, voor het 

merendeel door GeJe 

Leferink. Gebeurde 

dat aanvankelijk nog 

met de ouderwetse overheadprojector; het 

duurde niet lang of we hadden de beschikking 

over een beamer met toebehoren. 

Instanties die een beroep deden en doen op ons 

waren b.v.: buurtverenigingen, scholen, 

ouderen, studenten, middenstandsverenigingen, 

plattelandsvrouwen, politieke partijen en vele 

anderen. Ook voor studenten en scholieren 

hebben we ten behoeve van hun studieprojecten 

uiteenzettingen gegeven. 

De indruk bestaat dat de laatste tijd de vraag 

naar spreekbeurten minder wordt. Men zal 

ondertussen de meeste presentaties wel kennen 

en op internet e.d. vinden met name de jongeren 

de informatie waar ze behoefte aan hebben. 

Wij streven naar een gewijzigde opzet van de 

presentaties waardoor ook de jongeren weer 

geïnteresseerd raken. 

 

Boeken 

Het belangrijkste middel om onze verzamelde 

kennis te delen met onze doelgroepen zijn de 

boeken die we uitgeven. Het eerste boek 

“Markelo dorpsgeschiedenis” had Jan 

Stoelhorst al bijna af toen in 1996 de stichting 

werd opgericht. De volgende uitgaven waren 

gezamenlijke projecten van meerdere 

medewerkers die konden putten uit 

informatiebronnen die steeds uitgebreider 

werden. Hierdoor werden de boeken ook steeds 

omvangrijker.  

De kadastrale leggers 
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Naast de boeken over  

de marken Stockum in 2001 

de marke Marckelo in 2005 

de marke Hericke in 2009 

de marke Elsen in 2015 

de marke Kerspel Goor in 2018 

verschenen ook uitgaven over 

Belastingregisters (1999), Canon van de Hof 

van Twente (2012), Markelo in de Tweede 

Wereldoorlog (2016) en het plakplaatjesboek 

voor de Plusmarkt (2020). Al deze boeken zijn 

uitverkocht behalve de uitgave 

over Kerspel Goor. Ter 

gelegenheid van ons 25-jarig 

jubileum verschijnt in maart 

2021 ons nieuwste boek: 

“Markelo ons dorp van toen tot 

nu”. Reeds nu zijn al vele 

inschrijvingen hierop binnen. 

Website (www.shm.nl) 

Toen in 1996 onze stichting 

werd opgericht had niemand ook 

maar enig idee wat een eigen 

website inhield. En nu, 25 jaar 

later, hebben we een website 

waarop een overweldigende 

hoeveelheid informatie is te 

vinden over de geschiedenis van 

Markelo. 

Van vele kanten, vooral van buiten Markelo, 

krijgen we complimenten voor de hoeveelheid 

informatie die men via internet kan raadplegen. 

Naast de digitale weergave van de originele 

getranscribeerde markeboeken, is van alle 

havezaten en boerderijen de historische 

bewoning vastgelegd. Ook zijn o.a. opgenomen 

de kerkelijke bronnen, de doop-, trouw en 

begrafenisboeken, de Burgerlijke Stand, 

belastingregisters, leenprotocollen, 

oorlogsarchief, index op onze uitgebreide 

bibliotheek met Twentse en Markelose boeken 

en de genealogieën van ruim 100 Markelose 

families. 

 

Marclo’s Chronyke 

In januari 1998 werd op initiatief van voorzitter 

GeJe Leferink een voorzichtig begin gemaakt 

met het uitgeven van Marclo’s Chronyke, ons 

periodiek dat 2 keer per jaar gratis wordt 

toegezonden aan o.a. onze bijna 300 donateurs. 

Aanvankelijk een simpel boekwerkje met plm. 

15 pagina’s tekst over verschillende historische 

onderwerpen. Het zelfde jaar nog, in oktober, 

verscheen de tweede uitgave waarin o.a. de 

toenmalige burgemeester mevrouw Verstoep 

sprak over het 4-jarig bestaan en de uitgave van 

ons eerste boek 

aankondigde.  

In november 1999 

werd van de 

chronyke een 

zogenaamd 

millennium nummer 

uitgegeven. Ter 

gelegenheid van de 

eeuwwisseling werd 

in 64 pagina’s een 

overzicht geschetst 

van de belangrijkste 

gebeurtenissen voor 

Markelo in de 

voorbije honderd 

jaar. Vele 

medewerkers 

leverden een bijdrage 

aan deze omvangrijke 

en belangwekkende uitgave. 

Teruglezend in de oude exemplaren kan je niet 

anders dan tot de conclusie komen dat de 

chronyke steeds dikker werd en er kwalitatief 

steeds beter ging uitzien. Ook wekt het 
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 verbazing dat in de loop der jaren zo’n grote 

variatie onderwerpen, de ene oppervlakkig de 

andere meer diepgaand, aan de orde zijn 

gekomen.  

In april 2010 werd een 78-pagina’s tellende 

uitgave geproduceerd welke geheel handelde 

over de gebeurtenissen in de Tweede 

Wereldoorlog in Markelo. Een succesvolle 

uitgave waarvan een groot deel later werd 

gebruikt voor het door ons uitgegeven boek 

“Markelo in de Tweede wereldoorlog”.  

Was in de loop der tijd Marclo’s Chronyke qua 

omvang en uitstraling al steeds beter geworden; 

in 2013 werd overgegaan op A-4 formaat en 

werd het blad tevens in kleur gedrukt. Ook de 

indeling en het opnemen van advertenties 

betekende een trendbreuk ten goede. Die eerste 

“luxere”  uitgave werd zelfs in twee talen 

uitgegeven. Dit ter gelegenheid van de 

onthulling van het “Fallen Airman Memorial” 

en de “Frank Graham Cycle Liberation Tour”. 

Alle Canadese bezoekers kregen toen een 

Marclo’s Chronyke mee.  

Het was natuurlijk niet zo moeilijk om in 1998 

te beginnen met de uitgave van een periodiek. 

Maar om dit ruim 20 jaar vol te houden met 

steeds weer nieuwe gevarieerde onderwerpen 

op niveau is geen sinecure. Een woord van lof 

aan de redactie en aan allen die artikelen 

aanleverden is hier zeker op z’n plaats. 

 

Foto’s / Hofmarken  
(www.shm.nl met verwijzing naar beeldbank) 

We zijn begonnen met een verzameling 

bestaande uit plm. 3 000 foto’s die we 

uiteindelijk kregen van de gemeente, aangevuld 

met foto’s van Eungs Schöppe. Daarna was het 

een kwestie van verzamelen van foto’s. In het 

kader van de uit te geven boeken heeft Anton 

Vedders in de afgelopen 25 jaar alle, meer dan 

1300, panden in de voormalige gemeente 

Markelo bezocht en daar oude documenten en 

foto’s gemaakt of opgehaald. De medewerking 

van de bevolking was geweldig, op den duur 

werden de foto’s zelfs ongevraagd bezorgd. Een 

waardevolle aanvulling was het aankopen van 

de oude negatieven en glasplaten van de erven 

van de fotograaf Hartgerink uit Diepenheim. 

Die eerste 3 000 foto’s zijn inmiddels 

uitgegroeid tot ongeveer 45 000 stuks. Ondanks 

dat ze rubrieksgewijs zijn opgeborgen in een 

serie ladenkasten, bleef het terugvinden een 

probleem.  

Daarom werd een computersystem ontworpen 

waarin ze digitaal zijn opgeslagen. Terugvinden 

en kopieën maken wordt daardoor zeer 

eenvoudig. Het bleef echter alleen voor intern 

gebruik binnen onze werkruimte. 

 

Het streven was echter om de foto’s 

toegankelijk te maken voor een breder publiek. 

Daarom werd op 1 februari 2006 de Stichting 

De Hofmarken opgericht. Deze stichting beoogt 

om de belangen te behartigen van alle in de 

gemeente Hof van Twente werkzame 

heemkundeverenigingen. De eerste activiteit 

was het opzetten van een beeldbank waarin de 

belangrijkste foto’s van Markelo, Diepenheim, 

Goor en Delden opgenomen zouden worden en 

middels internet door het publiek te raadplegen 

waren. Op den duur werden de kosten van dit 

systeem zo hoog dat het de financiële 

Ons onderkomen in de Martinushof met langs de 

achterwand het foto-archief 

http://www.shm.nl
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 draagkracht van de gezamenlijke 

heemkundegroepen te boven ging. Daarom 

zijn we overgegaan op het systeem “Mijn Stad 

Mijn Dorp” dat door HCO (Historisch 

Centrum Overijssel) in Zwolle op dat moment 

werd gelanceerd en gratis ter beschikking 

werd gesteld aan de heemkundeverenigingen.  

Wij waren ongeveer de eerste participanten. 

Tegenwoordig zijn de meeste van de 

Overijsselse heemkundeverenigingen daarbij 

aangesloten. 

Doordat het een nogal omvangrijk systeem is 

geworden met zeer veel mogelijkheden is het 

jammer genoeg minder goed hanteerbaar 

geworden voor de eenvoudige gebruiker.  

Naast de grote hoeveelheid oude foto’s bevat 

ons archief ook een grote hoeveelheid oude 

video’s en films die door Henk Zomer digitaal 

zijn bewerkt.   

Sponsoren  

Ook al zetten onze 

medewerkers zich nog 

zo in, de stichting zou 

niet levensvatbaar zijn 

zonder het 

broodnodige slijk der 

aarde. Financiële 

ondersteuning van 

derden is onmisbaar 

voor het goed functioneren van de Stichting 

Heemkunde Markelo. Gelukkig 

hebben we een hele serie sponsoren 

die ons in de loop der tijd geregeld 

subsidies toekenden. 

In de eerste plaats denken we dan 

aan onze bijna 300 donateurs die met 

hun jaarlijkse contributie een flinke 

basis leggen voor onze financiële 

huishouding. Natuurlijk is de 

gemeente Hof van Twente onmisbaar 

door de subsidie die ze verstrekt voor 

het mogelijk maken van het huren 

van de Martinushof. Ook de 

Rabobank is in de loop der tijd 

geregeld bijgesprongen. 

Hessenheemfonds en Prins Bernard 

Cultuurfonds behoren ook tot onze min of 

meer vaste ondersteuners. Daarnaast zijn er 

nog zo’n 15 bedrijven en fondsen die in 

incidentele gevallen (met name bij het 

financieren van de uit te geven boeken) ons te 

hulp komen. Bovendien zijn er particulieren 

die spontaan een financiële ondersteuning ter 

beschikking stellen.   

Ook zijn we natuurlijk veel dank verschuldigd 

aan diegenen die oude documenten, foto’s en 

voorwerpen ter beschikking stelden.  

Tot slot 

Zoals in de inleiding al gememoreerd was dit 

verhaal bedoeld als een globale terugblik op 

25 jaar heemkunde. Dit betekent dat vele 

kleinere projecten en activiteiten waarin ook 

veel tijd is gestoken en die toch van groot 

belang waren niet aan de orde zijn gekomen. 

Te denken aan de hulpverlening bij 

archeologisch onderzoek op de Borkeld, de 

Noordachteres, havezate Oldenhof en plan 

Görkink. 

Dit verhaal kon niet anders dan een positieve 

toon hebben en wij hopen dat deze trend zich 

ook de komende 25 jaar zal voortzetten. 

Voorwaarde is dan wel dat in de naaste 

toekomst onze steeds ouder wordende 

medewerkers jonge gemotiveerde opvolgers 

krijgen. 

~/~ 

De Martinushof 
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De discussie rond de gemeentelijke 
herindeling 
 
Deze discussie werd in het begin vooral 

gekenmerkt door veel scepsis en wantrouwen 

richting de landelijke overheid, maar ook 

binnen de plaatselijke politiek. Zo ook binnen 

de plaatselijke afdeling van de PvdA. Terwijl 

afdelingsvoorzitter Magda Mulder het college 

van B en W beschuldigde van arrogantie en 

machtsmisbruik tijdens het voortraject, wilde 

fractievoorzitter Wim Minkjan het onderzoek 

omtrent de voor- en nadelen van een vrijwillige 

fusie door KPMG in alle rust afwachten. 

De voorkeur ligt in 1996 eerst vooral op het 

samengaan van Markelo, Diepenheim en Goor 

met vanuit Markelo een schuin oog gericht op 

Holten. Er worden binnen de gemeente in het 

voorjaar van 1996 meerdere inspraakavonden 

georganiseerd. Met de kennis van nu leuk, maar 

totaal overbodig. In augustus komen ook Stad- 

en Ambt Delden in beeld. Het idee vanuit 

Markelo om Hengevelde af te scheiden van de 

rest van Ambt Delden wekt daar grote ergernis 

op. 

Toen eind 1996 Goor aangaf het stadshart te 

moeten worden compleet met nieuw 

gemeentehuis, waren in Diepenheim en 

Markelo de rapen gaar, want hiervoor waren 

ook de financiële reserves van hen nodig. 

Hiermee sluit dan het jaar 1996, maar niet de 

discussie. Toch wonen we sinds 1 januari 2001 

in de gemeente Hof van Twente. Goor is 

inderdaad het administratieve hart geworden, 

maar elke kern heeft zijn eigen identiteit 

behouden. De kreet “Deep’n blif Deep’n geldt 

in 2021 nog net zo als in 1996 en dat geldt 

zeker ook voor “Ons Mooie Maarkel”. 

 

Op 1 maart 1996 was de 

officiële start van Stichting 

Heemkunde Markelo, dus 

voor onze stichting zeker een 

jaar om met een goed 

gevoel op terug te kijken. En 

dat doen we nu dan ook, 

maar in breder perspectief. 

Wat gebeurde er zoal in 

Markelo in 1996 en hoe 

kijken we daar nu op terug. 

We doen dit aan de hand 

van een vijftal thema’s. 

 

1996 – 2021   
 

HOE HET IS, HOE 
HET WAS 

Het rapport van KPMG wordt aangeboden 
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 Jubilea in 1996 
 Op donderdag 11 april viert de 

Nederlandse Bond van 

Plattelandsvrouwen afdeling Markelo 

haar 50 jarig bestaan met een cabaret 

onder de titel “Sarah, met de neus op de 

feiten”, natuurlijk met Hendrika Nijenhuis

-Hargeerds als creatieve geest en 

regisseur. Gelukkig kunnen we 

constateren dat deze vereniging onder de 

naam “Vrouwen Van Nu” nog steeds 

springlevend is. 

 In augustus bestaat “De Poppe” 150 jaar. 

Ook toen al een gerenommeerd bedrijf 

aan de rand van ons dorp en eigenlijk is 

dat de afgelopen 25 jaar alleen maar 

gegroeid en vervult “De Poppe”  een 

belangrijke recreatieve functie binnen 

onze regio en ver daarbuiten. 

 In augustus 1996 viert Sportclub Markelo 

haar 60 jarig bestaan. Tijdens de receptie 

wees burgemeester Buma op de basis die 

sportclub in 1936 gelegd heeft voor 

sportbeoefening, maar ook op de 

aanstaande privatisering. Waar dit, onder 

enthousiaste en deskundige leiding, toe 

geleid heeft, is meer dan duidelijk, als je 

een kijkje neemt aan de Endemansdijk. 

Het kunstgrasveld en de soccerhal zijn 

een voorbeeld hiervan. 

 In september viert hoveniersbedrijf 

Wentink haar 10 jarig bestaan met een 

grote tuinshow. 

 Op 1 oktober viert de Oranjevereniging 

haar 50 jarig bestaan met een receptie. Er 

wordt ter gelegenheid hiervan een 

herinneringsboekje uitgegeven en 

burgemeester Buma mag het eerste 

exemplaar in ontvangst nemen. In 2021, 

na 75 jaar, staat de Oranjevereniging nog 

steeds midden in de Markelose 

samenleving en is Koningsdag niet weg te 

denken van onze feestkalender. 

 Ook op 1 oktober, maar dan in 1956, 

wordt in Markelo de EHBO opgericht 

door de toenmalige afdeling Bescherming 

Bevolking. Vanaf 1971 maakt 

Diepenheim tevens deel uit van deze 

vereniging. Dus bestaat de EHBO 

afdeling Markelo-Diepenheim in 1996 40 

jaar. Nu in 2021 bestaat de vereniging nog 

steeds, maar meer leden zijn van harte 

welkom. 

 In het najaar van 1996 vieren Ichthus en 

Wehmekampschool  hun 25 jarig bestaan. 

Hier is in 25 jaar wel veel veranderd, 

Ichthus heet nu De Welp en de 

Wehmekamp maakt deel uit van De 

Zwaluw en beide scholen huizen nu onder 

één dak op de plek van de oude 

Wehmekampschool. 

  

Nieuw in 1996 
 Op 3 februari 1996 is de eerste uitzending 

van “Heuvel Zes” op Reggestad Radio. 

Dit programma, volledig gericht op 

Markelo wordt dan gepresenteerd door 

Sinie Dietvorst en Henk Hondelink. 

Reggestad Radio is omgedoopt tot 

Hofstreek FM, maar “Heuvel Zes” met 

Het bestuur van de NBvP 1996 

Eigenaren en personeel van cafe restaurant ‘De Poppe’ 

in 1996 
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nog steeds o.a. Henk Hondelink is voor 

vele Markeloërs nog altijd vaste prik op 

de zaterdagochtend tussen 10 en 12. 

 8 mei 1996 is voor Johan Sanderman en 

Marijke van der Vliet een 

gedenkwaardige dag. Zij zijn het eerste 

bruidspaar dat door trouwambtenaar 

Hendrika Nijenhuis in de open lucht op de 

Dingspelerberg in de echt wordt 

verbonden. 800 jaar geleden werd er recht 

gesproken en vanaf dan is het een 

prachtige trouwlocatie. Velen zijn hier 

getrouwd, tegenwoordig is dat helaas niet 

meer mogelijk. 

 Op 9 juni was in de Kösterskoele de 

eerste internationale wijnmarkt. 

Natuurlijk lagen hier de nauwe contacten 

met Sancerre aan ten grondslag Deze 

markt, georganiseerd door Culinair 

Vinologische Broederschap ‘t Pötje, is 

inmiddels uitgegroeid tot een driejaarlijks 

landelijk evenement. Helaas in 2020 door 

de coronaperikelen uitgesteld tot 2021. 

 In november openden Frans en Rita 

Berghuis het eerste fitnesscentrum van 

Markelo in de sporthal onder de naam 

Body Fitness Centrum Markelo. Enige 

jaren geleden zijn ze verhuisd naar het 

Beaufortplein en inmiddels is het centrum 

overgenomen door Movado Sports. Dat 

dit soort voorziening duidelijk in een 

behoefte voorziet, blijkt wel uit het feit 

dat er sinds 2016 een tweede 

fitnesscentrum is onder de naam A Fusion 

van Anne Oplaat aan de Grotestraat. 

 

Afscheid in 1996 
 Eind 1996 kwam er een einde aan de 

zelfstandige ambulancedienst bemenst 

door vrijwilligers van het Rode Kruis. 

Deze dienst werd overgenomen door 

AAD Oost. Helaas was de 

professionaliteit en kwaliteit niet meer te 

waarborgen, een stevige maar ook 

terechte constatering richting de 

toekomst. Gelukkig heeft AAD Oost bij 

De Poppe een standplaats. 
 

 In november 1996 namen we afscheid van 

burgemeester Buma en zijn gezin. Per 1 

december werd hij de nieuwe 

burgemeester van Voorburg. Zoals 

meestal bij een afscheid waren er veel 

lovende woorden voor hetgeen hij voor 

Markelo betekend heeft en werd hij 

De Heuvel Zes presentatoren Henk Hondelink, Rikie 

van Coeverden, Marianne de Wilde en de regisseurs 

Annie Vasters  en Wilma Kloots samen in de studio 

om de 1250 ste uitzending te vieren 

Ernst Daniel Smid op de wijnmarkt in de Kösterskoele 

Trouwlocatie op de Dingspelerberg 
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benoemd tot ereburger. De enige 

kanttekening die geplaatst werd, was zijn 

snelheid van denken en handelen. 

Volgens wethouder Hendrik Kottelenberg 

was het soms moeilijk bij te benen. 

Voorzitter van De Fanfare, Wim 

Koldewijn, verwoordde het zo: “Uw rol 

was die van een tamboer-maitre. Hij kent 

de route, is op de hoogte van de regels, 

omzeilt obstakels, signaleert vroegtijdig 

problemen, zoekt oplossingen en zorgt dat 

het korps komt waar het moet zijn of hij 

het hebben wil.” 
 

Opvallend 

 In de nacht van 8 op 9 februari 1996 werd 

in Markelo een temperatuur van -20,6 

graden Celsius gemeten. Dat is echt wel 

een voorbeeld hoe het was en (helaas) niet 

meer is. 

 Op zaterdag 8 juni 1996 werd de 

jazzdansgroep van GV Markelo o.l.v. 

Sandra Bakker voor de derde keer 

Nederlands kampioen. Tegelijkertijd 

behaalde de meisjesgroep de tweede 

plaats in categorie C. Ook nu neemt 

jazzdans nog altijd een belangrijke plaats 

in bij de Markelose jeugd. 

 Op dezelfde dag werd in partnergemeente 

Spelle door onze 

burgemeester Buma en 

burgemeester Löcken van 

Spelle het centrale plein daar 

omgedoopt tot Markelo 

Platz. Dit om de band tussen 

beide gemeentes te 

versterken. Helaas zijn de 

vele contacten die er tussen 

beide gemeentes waren door 

de herindeling van 2001 zo 

goed als verdwenen. 

 In juli van dat jaar 

kwam de bekende Markeloër 

Jan van den Berg met een 

bijzonder voorstel: “Maak 

van de Goorseweg een 

zandweg en creëer een brink 

of plein op de plek van de 

zuivelfabriek”. Deel 2 hebben we al, nu 

deel 1 van het voorstel nog. 
 

Natuurlijk is er in 1996 nog veel meer gebeurd, 

maar we hebben geprobeerd ons te beperken tot 

de meest wezenlijke zaken in ons 

oprichtingsjaar. Wilt u meer weten, kom dan op 

dinsdag- of donderdagmorgen eens langs in ons 

archief in de Martinushof of nog beter wordt 

vrijwilliger.  

~/~ 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Voorzitter van De Fanfare Wim Koldewijn met het                                 

echtpaar van Haersma Buma 

Burgemeester Buma onthult het naambord van de 

nieuwe Markelo Platz in Spelle 



Marclo’s Chronyke   15 

 

De tegenwoordige boer op De Dikkeboer, 

Gerrit ten Dam veegt de deel aan met een 

bezem gemaakt van berkentakken. De ponny 

krijgt nog een emmer water en een arm hooi. 

Hij strijkt het dier over het hoofd en zegt “Hier 

möt ie het vannach met doon”. Hij kijkt nog 

even in het varkensschot waar de biggen 

genoeglijk tegen moeder-zeug aan liggen. Hij 

blaast de lamp uit en gaat naar de keuken waar 

z’n vrouw Fenneke de koffie klaar heeft staan. 
 

Gerrit en z’n vrouw Fenneke hebben een 

enerverende tijd achter de rug en zijn opgelucht 

dat het nu allemaal voorbij is. Gisteren is dan 

eindelijk officieel beschreven dat ze nu eigenaar 

zijn van hun boerderijtje. 

Het was allemaal begonnen in het jaar 1762 

toen Gerrit’s vader, Hendrik ten Dam op de 

gemeenschappelijke markegrond clandestien 

een huisje stichtte en een stuk grond er achter in 

cultuur bracht. En hoewel het toen in een 

afgelegen gebied was, ver van de bewoonde 

wereld, kwam het marke-bestuur al snel in actie 

en gaf opdracht aan de gecommitteerden 

(boeren die beslissingen van het marke-bestuur 

moesten uitvoeren) om het gebouw te slopen en 

de in cultuur gebrachte grond “in te smijten”. 

Deze boeren voelden er echter weinig voor om 

het bouwwerk van een collega-boer die z’n best 

deed om voor z’n gezin de kost te verdienen, af 

te breken. De opdracht werd dan ook jarenlang 

getraineerd en uiteindelijk mocht Hendrik 

tijdelijk blijven wonen tegen betaling van een 

jaarlijks bedrag. Tot het jaar 1806 toen het 

markebestuur besloot dat het boerderijtje 

verkocht zou worden. Deze verkoopprocedure 

De 

Dikkeboer 

Het is een koude winterdag in februari 1809. De harde oostenwind raast door de 
grote eikenbomen die achter en naast het schamele boerderijtje De Dikkeboer 
staan. De bebouwing bestaat uit een eenvoudig Saksisch bouwwerk met rondom 
wat kleine schuurtjes die voor verschillende doeleinden opgetrokken zijn. Dit alles 
is gelegen aan de weg naar Zutphen (de huidige Larenseweg) vlak voor de brug 
over de Bolksbeek, op de grens met het Gelderse. 
De grond er omheen beslaat een paar scheppel bouwland en enkele bunders heel 
vruchtbare weidegrond, waar jaarlijks vele vrachten hooi van afgehaald worden. 

De Stichting Heemkunde heeft 
in de loop der jaren van vele 
boerderijen in Markelo de 
geschiedenis beschreven. 
Echter altijd in de vorm van 
jaartallen, namen en andere 
concrete gegevens. 
Onderstaand een meer 
geromantiseerd boerderij-
verhaal. Anders dan in de tot nu 
toe gehanteerde beschrijvingen 
zijn de gegevens nu deels feiten 
en voor en ander deel fictie. 
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 duurde tot gisteren, 22 februari 1809, toen alle 

handtekeningen waren gezet, waarbij Gerrit zich 

beperkte tot het zetten van een kruisje. De 

koopsom van 510 gulden kon geleend worden, 

waartoe als borgen voor Gerrit optraden zijn 

vrienden de in Almen geboren broers Berend en 

Derk Leunk die nu boerden op respectievelijk 

Sink in de Achterhoek en de Wever op het 

Papenveld.  

Gerrit was z’n vader nog steeds dankbaar dat hij 

doorgezet had en tegen alle officiële regels en 

uitspraken van hogerhand in, z’n 

oorspronkelijke hutje had uitgebouwd tot een 

kleine maar gezonde boerderij. En al mijmerend 

over het verleden op deze bijzondere dag 

bedacht hij dat zijn tevreden leven met vrouw en 

2 bijna volwassen kinderen op nu z’n 

eigendommelijk huis mede te danken was aan 

zijn moeder die, tot haar levenseinde, Gerrit had 

geprest om een vrouw te zoeken.  

Gerrit was al over de dertig jaar, z’n broers en 

zussen waren al uitgevlogen toen z’n moeder 

ziekelijk begon te worden en grote moeite kreeg 

om het huishoudelijk werk te volbrengen. Tot 

vervelens toe zeurde ze “het wordt tied dat ie 

noar een geschikte vrouwe oetkiekt”. Gerrit had 

echter geen enkel verlangen naar een vrouw. 

Ook de buren die kwamen kijken hoe het met 

moeder ging maakten al suggesties “’n Hoes 

woar de vrouw van de vloere is, möt hulpe 

komm’n”. Moeder overleed na hevige 

aanvallen van benauwdheid net voor de 

Kerstdagen in 1781.  

Gerrit had al heel gauw door dat de 

suggesties van de buren waarheid behelsden. 

Hij liet er dan ook geen gras over groeien en 

ging een half jaar later op stap naar het 

Larensebroek. Van familie in die buurt had 

hij gehoord dat er een flinke vrouw weduwe 

was geworden. Gerrit 

brak het zweet uit als hij 

weer dacht aan dat 

eerste moeilijke gesprek 

bij de weduwe van de 2 

jaar geleden overleden 

Willem Hagwoord. 

Veertien dagen later was 

echter alles in kannen en 

kruiken. En nu bijna 17 

jaar later zit hij hier met 

z’n Fenneke en hun 

kinderen Hendrika die al 

wat scharrelt met een 

jongen uit Oolde en 

Harmen die nog niet 

omkijkt naar de meisjes. 

Misschien een aardje 

naar z’n vaartje?  
 

En inderdaad Harmen kreeg pas op 28-jarige 

leeftijd oog voor de vrouwen. Het was op de 

Larense kermis in september 1815 dat hij 

daar een groep Stokkumse jongelui 

tegenkwam. Stokkumers die er om bekend 

stonden dat ze nogal rumoerig waren, 

nergens voor terugdeinsden en het mes losjes 

in de zak hadden. Tussen hen Janna Alink, 

een forse lange meid die niet bang was en 

vlot van taal en antwoord. Harmen voelde 

zich thuis in deze groep en liep ‘s avonds 

samen met hen terug naar Stokkum. Het 

begon al licht te worden toen Hamen  in z’n 

eentje terug wandelde naar het 

Markeloseboek; maar het was “aan” met 

Janna. Op 20 juni 1816, een half jaar na het 

overlijden van moeder Fenneke, trouwden ze 

en werd Janna de jonge vrouw op De 

Dikkeboer.  

 Erve Dikkeboer of Kooiman aan Larenseweg 80  ca 1935  
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 Had er binnen het gezin van Gerrit en Fenneke 

altijd een ontspannen en gezellige sfeer 

geheerst, met de komst van Janna werden de 

verhoudingen wat koeler en 

harder. Met name tussen Janna en Gerrit klikte 

het niet. Geregeld kreeg Gerrit de wind van 

voren als hij weer eens thuis kwam. Ook na 

een wat laat geworden bezoek 

aan z’n broer Willem die in de buurt, aan de 

Stobbendijk, een boerderijtje had gesticht 

onder de naam Damshutte, werd hij bij 

thuiskomst verwelkomd met:  “Woar kom ie 

noe wie zo late vandan”.Gerrit reagerde met 

“Ik kan de leste tied geen good mer doon. Blief 

ik in hoes ’s oavends noa het ett’n, dan is’t van 

wat zit ie doar wier bie het vuur te gloepen, 

vertrêed oe is. En goa ik d’er oet dan krieg ik 

bie thoeskomst ne oetbraander”. Janna riep 

vervolgens uit “Det is oew eigen schuld!  Ie 

bemeuijt oe nog overal völste völle met. Dacht 

ie det Harmen en ikke neet capabel bint um 

zelfstandig de boerderieje  te bestieren?”. Of 

deze verhoudingen er invloed op hebben gehad 

zal nooit 

duidelijk 

worden maar 

een jaar later in 

1817 overleed 

vader Gerrit. 
 

Niet lang daarna 

vonden er 

ontwikkelingen 

plaats die 

ingrijpende 

gevolgen 

hadden voor het 

leven op De 

Dikkeboer. De 

provinciale 

besturen van 

Overijssel en 

Gelderland 

waren na de 

Franse tijd 

jarenlang in gesprek om de verkeers-

verbindingen tussen beide provincies te 

verbeteren. Eén van die verbindingen was de 

Zutphenseweg (nu genoemd de Larenseweg) 

die de verbinding vormde tussen Rijssen-

Markelo-Laren-Zutphen. Tegen 1820 waren 

de plannen uitgewerkt en werd de weg 

verbeterd en werden er bruggen gebouwd over 

de Schipbeek en de Bolksbeek. 

Er werden vervolgens bij die bruggen tollen 

aangelegd, waarvan de opbrengst diende om 

de kosten van de wegverbetering te betalen. 

De tol bij de brug over de Bolksbeek werd 

voor 75 gulden per jaar gepacht door Harmen 

ten Dam op de dicht bij de brug gelegen 

boerderij De Dikkeboer. Het verkeer over de 

Zutphenseweg ontwikkelde zich zo 

voorspoedig dat de tolgelden die Harmen 

incasseerde aanzienlijk meer waren dan de 

door hem af te dragen pacht. 

De drukte bij de tol bracht Harmen op het idee 

om een tapperij te beginnen en daar bleek 

duidelijk behoefte aan te zijn. De paarden 

konden er wat water drinken en eventueel wat 

gevoerd worden terwijl de voerlieden binnen 

een hartversterker tot zich namen.  

Door al deze activiteiten rondom de tapperij 

veranderde de sfeer op De Dikkeboer 

aanzienlijk. Harmen en vooral Janna voelden 

Erve Dikkeboer of Kooiman met enkele latere bewoners: Johanna Hendrika Ikkink-

Sprokkereef (1894-1967) met melkbussen, met pet Gerrit Hendrik Ikkink (1891-1966), 

daarnaast Maria Ikkink-Hargeerds (1863-1948); verder 2 dienstmeisjes en 3 buurkinderen  

ca. 1935 
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 zich als een vis in het water met alle aanloop 

van mensen die even wilden genieten van en 

rustmoment.  
 

Op 6 april 1821 stapte Harmen met een 

buurman naar de gemeentesecretarie in het dorp 

om een bijzondere geboorte-aangifte te doen. 

De ongehuwde joodse dienstmeid Hanna Jacobs 

had een zoon gebaard in de tapperij en Harmen 

nam de bijbehorende plichtplegingen op zich en 

liet het kind inschrijven met de naam Jacob 

Jacobs.. 

(Jacob, die dus de familienaam Jacobs kreeg, 

zou later koopman worden en in 1847 trouwen 

met Feye Lievendag in Borne. Het stel kreeg 

een 12-tal kinderen, meest meisjes die allen 

trouwden met joodse mannen in de omliggende 

plaatsen. Zoon Hertog begon in Borne een 

vleeschhouwerij (slagerij) en is mogelijk de 

stichter van de huidige slagerij/traiteur Jacobs 

in Borne).  

Een half jaar later, op 5 oktober 1821, maakte 

hij samen met z’n getuigen de buren Berend 

Oonk en Gerrit Goorman weer een droeve gang 

naar de gemeentesecretarie nu om zowel de 

geboorte als het overlijden van zijn zoon 

Berend aan te geven. 

Toen op 19 juni 1848 hun enige zoon Gerrit Jan 

op 28-jarige leeftijd overleed was het, na een 

enerverend leven, gebeurd met de levenslust 

van Harmen en Janna. Janna overleed ruim een 

half jaar na haar zoon, terwijl Harmen in 1851 

de laatste adem uitblies. 
 

Omdat ze geen opvolgers hadden werden 

boerderij en tapperij toen verkocht aan Jan 

Kerkemeyer die op hetzelfde moment trouwde 

met z’n buurmeisje Johanna Sanderman van 

Leusman in de Achterhoek. Johanna overleed 

echter al in 1854 na de geboorte van haar eerste 

kind. Jan hertrouwde toen met Hendrina 

Oolbrink. Het jaar daarop overleed Jan zelf 

waarna Hendrina terugkeerde naar haar 

ouderlijk huis De Kooy in het Stokkumerbroek. 

De Dikkeboer werd vanaf toen verpacht. 
   
  Jan Stoelhorst    
          
                        ~/~ 

 

In de rubriek 

“Uit het archief van Stichting Heemkunde Markelo” 

Opmerkelijke historische gebeurtenissen:  

 

KERKELIJK NIEUWS JUNI 1910 

 

Zondag j.l. maakte onze predikant, ds. Wagenaar, aan de gemeente bekend, dat voortaan, 

zoodra de kerk aangaat, de torenklok even zal worden aangetrokken, opdat het ter kerke 

komen wat gereguleerder plaats vindt.  

We hopen dat deze maatregel een einde zal maken aan de ingewortelde verkeerde 

gewoonte van willens en wetens, zonder de minste noodzakelijkheid, te laat komen, 

waardoor de godsdienstoefening altoos min of meer wordt verstoord. Bij een verkooping 

is men wel present als ze begint; niemand maakt er regel van aan ’t spoorwegstation te 

laat te wezen, waarom dan ook niet gezorgd op tijd in de kerk te zitten? Een kerkgang is 

toch niet minder dan ’t genoemde? Die deze vraag even ernstig overweegt als wij ze hier 

stelden, komt niet meer te laat.  
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Deze uitgave van Marclo’s 
Chronyke is vrijwel helemaal 
gewijd aan het 25-jarig 
jubileum van Stichting 
Heemkunde Markelo. Wij 
willen u de veranderingen in 
het dorpsbeeld van Markelo in 
deze afgelopen 25 jaar laten 
zien door middel van foto’s 
van de situatie rond 1996 en 
het dorpsbeeld van 2021. 

Veranderingen        

Het gemeentehuis van Markelo stond er in 

1996 nog in volle glorie. Het onderkomen van 

Stichting Heemkunde Markelo was gevestigd 

in de kelder van dit pand. Enkele jaren later, in 

2001, is Markelo opgegaan in de nieuwe fusie-

gemeente Hof van Twente.  

Het gemeentehuis in 1996 

Het oude deel van het voormalige gemeente-

huis werd (gelukkig) behouden voor Markelo. 

Het is verbouwd tot cultureel centrum Het 

Beaufort. De aanbouw van het gemeentehuis 

dat in 1972 was gebouwd, werd afgebroken in 

2014. Op deze plek werd op 5 juni 2015 het 

nieuw gebouwde gezondheidscentrum ‘Het 

Stroaten’ geopend, waarin onder meer ook de 

apotheek gehuisvest is. 

Het gemeentehuis in 2021 met op de achtergrond 

gezondheidscentrum ‘Het Stroaten’ 
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Het pand ( ook aan het burg. De Beaufortplein) 

dat hiervoor door de apotheek in gebruik was, is 

overgenomen door Bodyfit Lifestyle en Thera-

pie. Vanaf 1 augustus 2020 is het sportschool 

Movado. 

 In 1996 kenden we nog een volwaardige Rabo-

bank in Markelo. Na in 2008 verhuisd te zijn 

naar een kleinere locatie aan de Grotestraat, 

heeft de Rabobank in 2016 de vestiging in  

Markelo gesloten en is hiermee geheel uit Mar-

kelo verdwenen. Accountantskantoor Countus 

heeft de 

plek van 

de Rabo-

bank aan 

het burg. 

De Beau-

fortplein 

ingenomen. Tot maart 2019, toen ze hun intrek 

namen in het pand waar tot dan Univé gevestigd 

was. Doordat steeds meer zaken digitaal afge-

handeld worden, hebben bedrijven als Countus 

en Univé geen grote kantoorpanden meer nodig. 

Univéwas eind 2018 al verhuisd naar een klei-

ner pand aan de Taets van Amerongenstraat.  

Gezondheidscentrum ‘Het Stroaten’                            

foto Maarkelsnieuws 

In 1996  is hier de apotheek gevestigd - in 2021 

sportschool Movado 

De Rabobank in 1996 

In 1996 nog Univé –in 2021 Countus 

Het pand aan de Taets van Amerongenstraat waar 

Univé tegenwoordig gevestigd is 
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Obs. De Zwaluw heeft in het pand van Countus 

vanaf 3 juni 2019 een tijdelijk onderkomen ge-

vonden tijdens de bouw van het nieuwe kind-

centrum op de plek van het oude schoolgebouw 

van De Zwaluw.  

In januari 2021 nemen de leerlingen van Obs. 

De Zwaluw en basisschool De Welp het nieuwe 

Kindcentrum Markelo in gebruik. Door de 

maatregelen vanwege de coronapandemie is 

deze ingebruikname uitgesteld. Kinderopvang 

Hof van Twente, dat hier ook een plek heeft 

gekregen, is al op 30 november 2020 gestart. 

Het vroegere pand van de Rabobank wordt af-

gebroken, hier worden mogelijk appartementen 

gebouwd. 

Het Beaufortplein heeft in de afgelopen 25 jaar 

een hele metamorfose ondergaan. Het vroegere 

ontspanningsgebouw, waar in 1996 Kromhof-

Pullen en de peuterspeelzaal waren gevestigd, is 

afgebroken.  

Hier staat sinds 2020 een mooi appartementen-

gebouw van de J.P.v.d. Bent stichting 

De bibliotheek is in mei 2020 ook vertrokken 

uit hun pand aan het burgemeester  De Beau-

fortplein naar De Kaasfabriek. 

Het nieuwe Kindcentrum Markelo 
Foto Gerrit Smit Maarkelsnieuws 

Landerijenbureau Kromhof-Pullen in 1996 

Het apparrtementencomplex van de                           

J.P.v.d. Bent stichting 

Het (nu leegstaande) pand van de bibliotheek   

De kaasfabriek in 2004 
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De zuivelfabriek was in 1996 nog in gebruik als 

kaasfabriek van Coberco. Dit zou nog maar vier 

jaar duren voordat in 2000 de deuren definitief 

werden gesloten. Na jaren van leegstand, ge-

bruik als opslagruimte en een deel dat nog tijde-

lijk in gebruik is geweest door Car Wash, werd 

het fabrieksterrein in 2014 aangekocht door de 

gemeente Hof van Twente. In juni 2016 werd de 

fabriek gesloopt. Op 30 augustus 2016 werd 

Stichting De Kaasfabriek Markelo opgericht 

met als doelstelling herinrichting van het terrein 

als openbaar verblijfsgebied. In 2020 hebben de    

bibliotheek, fotostudio Markelo en Personeels-

diensten Markelo hun intrek genomen in de 

Kaasfabriek. 2ImpressU bruidsmode zal in de 

zomer van 2021 de laatste twee units in gebruik 

nemen. 

Tegenover de kerk stond in 1996 nog het pand 

van Dollekamp (Hendrik van de smid). Het 

pand is, met het naastgelegen woonhuis, afge-

broken in 2007. Op deze plek staat nu het ap-

partementencomplex ‘De Swaen’, met op de 

begane grond een filiaal van Kruidvat en gast-

ouderbureau De Bengel.

Iets verderop in de Grotestraat op de hoek van 

de Bergweg, waar tot voor enkele jaren Slijterij 

Kistemaker was gevestigd, is ook een apparte-

mentencomplex gebouwd. Het bestaat uit twee 

delen, Villa Görkink en Villa De Jippe.     

 

 

 

 

De winkel in huishoudelijke artikelen en speelgoed 

van Dollekamp (Hendrik van de Smid) 

Appartementencomplex ‘De Swaen’ 

Slijterij Kistemaker 

Villa Görkink en Villa De Jippe 
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 Aan de 

Holter-

weg staat 

in 1996 

nog het 

oude 

pand van 

slachterij 

Dolle-

kamp. 

Hierin is 

op dat 

moment de hobbyzaak van Gerrit Huisken    

gevestigd. Nadat het pand in 2005 gesloopt is, 

is er in 2006 het statige appartementencomplex 

‘Hofstaete’ gebouwd. Hiermee heeft Markelo 

aan de westkant weer een fraaie entree          

gekregen.  

Sinds 1996 is Markelo flink uitgebreid. Een he-

le nieuwe woonwijk – de Esch – is uit de grond 

gerezen. Met aan de rand een kleinschalig indu-

strieterrein. In 2008 kwam er een woonvoorzie-

ning voor senioren, ‘de Esch’. 

Op de plek 

van garage 

ASM aan 

de Heri-

keresweg 

werd vanaf 

2009 een 

kleine 

woonwijk 

gereali-

seerd.    

Natuurlijk mogen we ook het zwembad niet 

vergeten. 25 jaar geleden hadden we al een fan-

tastisch mooi complex met binnen-en buiten-

bad. Na veel discussie en demonstraties is uit-

eindelijk het deels gerenoveerde, deels nieuw 

gebouwde zwembad in 2014 heropend.  

Hiermee hebben we de grootste, meest beeld-

bepalende veranderingen aan het dorpsbeeld 

van Markelo sinds 1996, genoemd.  

~/~  

De nieuwbouwwijk De Esch                                     

foto Gerrit Smit Maarkelsnieuws 

Garagebedrijf ASM in 1996 

Appartementencomplex ‘Hofstaete’ 

Woonwijk Herikeres 

Zwembad De Vijf Heuvels in 2020 

Het leegstaande pand van slachterij 

Dollekamp vlak voor de sloop in 2005 
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Stoevelaar had gebracht. Natuurlijk waren de 

kasteelheren uit de buurt ook uitgenodigd. Van 

Scherpenzeel tot Heeckeren, van Wegdam tot 

Weldam en van de Grimberg tot de Oosterhof, 

allemaal kwamen ze te paard naar Herike om de 

Prins te begroeten. Ook al waren ze niet 

allemaal vrienden van van Coeverden, de 

kasteelheer van Stoevelaar, hun nieuwsgierig-

heid won het. Buiten de poorten zag het ook 

zwart van het volk. Veel inwoners van Goor en 

Evenals het artikel over De 
Dikkeboer elders in dit blad, 
is dit ook een meer 

geromantiseerd verhaal over 
het leven van de boeren in 
Markelo tijdens de 80-jarige 

oorlog.  Alle beschreven 
gebeurtenissen hebben zich 
echt voorgedaan. Voor de 

verhaallijn zijn tijdstip en 
plaatsen aangepast. 

Heeft Arend Stoevelman 
anno 1625 iets te vieren? 

Arend’s hele leven was doorspekt met de 

gevolgen van de 80-jarige oorlog, ook al omdat 

hij tegenover het kasteel de Stoevelaar woonde 

en er kind aan huis was. Het kasteel speelde in 

deze omgeving een centrale rol in de oorlog. 

Al mijmerend over z’n 65-jarig leven bedacht 

hij dat in z’n geboortejaar 1560  het kasteel 

volledig herbouwd en uitgebreid was en dat ter 

gelegenheid daarvan prins Willem van Oranje 

met zijn gevolg dat jaar een bezoek aan de 

of het ellendige leven van 
een Markelose boer in de 

80-jarige oorlog  

Het is een frisse namiddag in het voorjaar van 1625. Arend Stoevelman zit, na 

een hele middag achter de ploeg, bij z’n boerderij op de putrand - moe maar 
voldaan- uit te kijken over de Stoeveler Es. Een gedeelte van z’n akker ligt er 
vers geploegd bij, duidelijk afstekend tegen het grootste deel van de es, dat er 
door onkruid overwoekerd en verwaarloosd uit ziet. Ook de boerderij toont zich 
na jarenlang reparatiewerk weer verzorgd. Alleen de ruïne van de schuur maakt 
dat het er nog wat desolaat uit ziet. Maar zoon Harmen en z’n vrouw hebben al 

plannen om, als de kous weer wat gevuld is, in de loop van het jaar ook die te 
vernieuwen. Dus volgend jaar zal het erf met de gebouwen, gelegen tegenover 
kasteel Stoevelaar in Herike, er na alle ellende van de 80-jarige oorlog weer als 
vanouds uit zien. 
Bijna ongemerkt is z’n vrouw Jenneken naast hem komen zitten. “He’j d‘er wal  

an’edacht dat ie vandage 65 joar bint e’wordn” zegt ze met een glimlach. Nee, 

Daar had Arend niet aan gedacht. Het was al nooit de gewoonte geweest om 

veel aandacht te besteden aan verjaardagen, maar in de narigheid van de 

afgelopen jaren was de behoefte om wat dan ook te vieren compleet verdampt. 
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pachtboeren uit de buurt probeerden een glimp 

op te vangen van het deftige bezoek. Arend’s 

vader had meer dan eens uitvoerig verslag 

gedaan van deze hoogtijdag in z’n leven. 

 

Het werd kasteelheer van Coeverden als snel 

duidelijk dat het bezoek van de Prins niet alleen 

een beleefdheidsbezoek was. Willem van 

Oranje vertelde de aanwezige Adel dat de 

Koning van Spanje, die dus ook hùn Koning 

was, plannen had om allen die voor het nieuwe 

protestantse geloof kozen met harde hand weer 

zou bekeren tot het oude geloof. Willem pleitte 

er dan ook voor om als gezamenlijke Adel van 

Twente mee in opstand te komen tegen de 

Koning. Er werd echter maar lauw op 

gereageerd; men voelde veel voor het nieuwe 

geloof, maar een opstand tegen de Koning was 

voor menigeen een brug te ver, dat begon teveel 

op revolutie te lijken. De Prins kwam dus van 

een kouwe kermis thuis. 

Die oorlog kwam er niettemin. Nadat 

de oranje gezinde opstandelingen in 

mei 1568 hun eerste veldslag bij 

Heiligerlee nog hadden gewonnen, 

werden 2 weken later de graven van 

Egmond en Horne, beiden 

medestanders van de Prins, onthoofd 

in opdracht van de hertog van Alva. 

De opstand tegen de Spaanse koning 

was begonnen en hij zou maar liefst 

tachtig jaar duren. 

 

De eerste jaren vormde vooral het 

westen van het land het strijdtoneel. 

Na langdurige belegeringen vielen 

achtereenvolgens verschillende 

steden in handen van de Staatse 

troepen onder leiding van Willem 

van Oranje. Als laatste in West 

Nederland viel in 1578 het tot dan 

spaansgezinde Amsterdam in Staatse 

handen. 

 

En waar in Amsterdam de contouren 

van de Gouden Eeuw zich 

voorzichtig begonnen af te tekenen, 

verplaatste de oorlog zich naar het 

gebied achter de IJssel. Overijssel werd een 

doorlopend strijdtoneel, zonder dat er echt een 

frontlinie was te onderkennen. Met name in de 

jaren 1580 tot 1600 trokken de troepen, van 

zowel Staatse als Spaanse zijde - als een zwerm 

sprinkhanen- een spoor van vernieling. Niet 

alleen door alle veldtochten van de Staatse- en 

Spaanse legers, die heen en weer trokken tussen 

Oldenzaal en Deventer, maar ook omdat de 

huursoldaten van de hier gelegerde 

legeronderdelen niet of nauwelijks werden 

betaald. Er zat dan voor de knechten en ruiters 

niets anders op dan op het platteland proviand 

te regelen; en als dat niet goedschiks ging dan 

maar kwaadschiks. Dat deden ze door het 

platteland af te stropen en te plunderen. Vee 

werd gestolen en boerderijen in brand gestoken. 

Soms werden boeren zelfs gegijzeld, en pas 

weer vrijgelaten als ze een losgeld betaalden.  

Ook velen van de noabers van Stoevelman 

werden slachtoffer van deze barbaarse 
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 begon te lijken kostte veel 

levens. Zevenhonderd boeren 

"bleven op de plaats dood" 

tijdens een veld-slag in de 

nabijheid van Heeten bij 

Raalte. Ook de broer van 

Arend liet daar z’n leven. 

 

In 1581 besloten de Staten-

Generaal om het platteland van 

Overijssel onbruikbaar te 

maken voor de Spaanse 

troepen. De Staatse troepen 

kregen daarmee de vrije hand 

om met de zogenaamde tactiek 

van de verschroeide aarde het 

platteland te plunderen. 

Gevolg: het platteland tussen 

Almelo-Oldenzaal-Groenlo-

Goor was bijkans ontvolkt en 

grotendeels verwoest. Ook een groot deel van 

Herike en Elsen onderging hetzelfde lot. Terwijl 

de tranen in z’n ogen opwelden zag Arend weer 

voor zich hoe zijn vader bij één van die acties 

het leven liet. Een groep “heerlozen” (soldaten 

die vanwege de niet betaalde soldij op rooftocht 

gingen) kwam het erf van Stoevelman op en 

wilden het paard meenemen. Lambert 

Stoevelman, Arend’s vader, verzette zich fel: 

hij zag z’n kostbaarste bezit afgenomen worden. 

Hij werd echter neergesabeld en twee dagen 

later overleed hij aan de gevolgen daarvan.  

 

Vanaf dat moment was Arend tot het uiterste 

gemotiveerd om de Staatsen te helpen. Die kans 

kreeg hij toen meester Albert hem vroeg om 

boodschappen over te brengen tussen de 

Stoevelaar en de legeraanvoerder van de 

Staatsen die in Deventer waren gelegerd. Na 

weer zo’n boodschap afgeleverd te hebben reed 

hij te paard terug langs het beboste gebied van 

Colmschate, volgde de Schipbeek en bij 

Markelo koos hij een smal pad over de Heriker-

berg. In de verte zag hij al de hoge bomen 

rondom de Stoevelaar. En toen gebeurde het. 

Z’n paard struikelde en Arend duikelde voor-

over het paard af en smakte op de grond. 

Meteen werd hij besprongen door een man of 

praktijken; zelfs oude, zieke mensen werden, 

liggend in hun bedsteden, om het leven 

gebracht.   

 

De bemiddelde bewoners van de Havezaten 

zochten vaak hun heil in Duitsland, terwijl de 

grotere boeren naar Deventer trokken om 

achter de veilige stadmuren tegen woeker-

prijzen een onderkomen te vinden. De rest van 

de bevolking verschanste zich in de bossen en 

broekgronden. Zo werd er in het Herikervlier 

een zogenaamde boerenschans gebouwd. Een 

gebied ter grootte van een voetbalveld werd 

omringd door een gegraven gracht die gevoed 

werd met water van de Regge. Als er weer een 

bandeloze groep plunderaars in aantocht was 

zocht men daar beschutting.  

Door de langdurige belegeringen, inkwartie-

ringen, afpersingen en vernielingen verarmde 

de bevolking. De ellende en wanhoop maakte 

dat men verbitterd raakte en in verzet kwam. 

Men organiseerde zich in groepen en 

gewapend met stokken, hooi-vorken en zeisen 

trad men de ongeregelde troepen tegemoet. Ze 

noemden zich de desperaten met een aanhang 

tot in Drenthe en de Achterhoek, bestaande uit 

zo’n 5000 wanhopige boeren. De 

schermutselingen die op een guerilla-oorlog 

Plundering tijdens de 80-jarige oorlog 
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Behalve de legeraanvoerders werden ook 

Eggerik Ripperda (heer van Heeckeren, 

Weldam en Boxbergen), Johan van Voorst (heer 

van Grimbergen) en Robert van Ittersum (heer 

van Nijenhuis bij Heino) voor vele jaren 

gevangen gezet in slot Blijenbeek bij Venlo. 

Van Coeverden van de Stoevelaar belandde ook 

in het gevang. 

 

Nu, ruim twintig jaar nadat het leven weer wat 

was genormaliseerd, is Arend Stoevelman, 

evenals vele van zijn buurtgenoten, aardig op 

weg om zijn boerderij weer op orde te krijgen. 

Evenzovele noabers verloren hun leven; was het 

niet door de krijgshandelingen dan wel door 

welig tierende ziektes. Weer anderen hadden 

zich blijvend in een stad gevestigd, alwaar ze 

een ambacht hadden opgepakt.  

Boerderijen in de buurt waarop op dat moment 

nog steeds niet geboerd werd waren: Hekhuis, 

Morsink, Plecht, Eertink, Pool, Wilbers, 

Wissink, Plasman en Matena. De bij die 

boerderijen behorende grond werd voor een 

deel bewerkt door buren of mensen van elders, 

maar lag grotendeels woest. In Elsen waren ook 

drie die triomfantelijk riepen dat ze de spion te 

pakken hadden. 

Tegelijkertijd waren meester Albert en diens 

broer Mans aan het turf steken in de buurt van 

de Holtdijksbeek. Toen hij opkeek om z’n rug 

te strekken zag hij dat er op de helling van de 

Herikerberg blijkbaar werd gevochten, terwijl 

op hetzelfde moment een paard langs hen heen 

draafde en de stal van Stoevelman binnenliep. 

Ze wisten genoeg en renden de berg op waar 

ze Arend vonden. Hevig bloedend en half 

bewusteloos hoorden ze Arend fluisteren: “De 

Staatsen komen morgen met meer dan 1000 

man Goor ontzetten”. 

 

En jawel op 23 juli 1581 werd de verrassings-

aanval op Goor uitgevoerd onder leiding van 

Warmelo met 

ondersteuning 

van twee 

vendels ruiters 

uit Deventer. 

De Staatsen 

wisten de 

eerste dag 

meteen tot aan    

't Schild door 

te dringen. De  

Spaanse 

troepen 

sloegen de 

aanvallers 

echter weer 

terug tot aan 

de Oude Kerk. 

Toen 

vervolgens 

Spaanse 

versterkingen 

arriveerden, 

werden de aanvallers terug gedreven tot aan 

het Huis Scherpenzeel waarin ze zich wisten te 

verschansen. Omdat hulp-troepen van de 

Staatsen uitbleven moest men zich op 1 

augustus, vanwege honger en uitputting, 

overgeven aan de Spanjaarden. Er waren 200 

gesneuvelden te betreuren en Scherpenzeel 

werd totaal verwoest. 

De verovering van Goor 
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 vele boerderijen die nog niet weer in bedrijf 

waren: Letink, Woolters, Lonink, De Jente, 

Schoppert, Lentfert, Tjoonk, Roessink en 

Blomert. 

 

Zoals gezegd was de familie Stoevelman kind 

aan huis bij de bewoners van de Stoevelaar aan 

de overkant van de weg. Vooral Arend was 

veelvuldig te vinden in en om het kasteel. Hij 

kon het vooral goed vinden met meester Albert. 

Albert Boskamp was, evenals z’n vader 

rentmeester, dus beheerder van het omvangrijk 

bezit van de familie van Coeverden. Daarnaast 

verzorgde hij het onderwijs aan de kinderen van 

Coeverden en was hij de vertrouwensman van 

de Baron. 

Het was dan ook meester Albert die Arend alles 

over het strijdverloop van de 80-jarige oorlog 

wist te vertellen: de krijgslisten van prins 

Maurits, het bloedbad dat de Spanjaarden 

aanrichtten in Zutphen, de belegeringen van 

Groenlo en Deventer. Ook Arend’s dochter 

Fenneken mocht graag meeluisteren naar de 

verhalen van meester Albert. 

Het was bijna vanzelfsprekend dat Fenneken, 

toen ze 18 jaar was geworden, als dienstmeid 

ging werken op de Stoevelaar. Als dienstmeid 

werd ze ook ingezet als kinderoppas. Zoals in 

de winter van 1606 toen enige dochter Amalis 

van haar vader Jacob van Coeverden op de 

vijver mocht gaan schaatsen mits Fenneken mee 

ging om toezicht te houden. Na een half uur 

kreeg Fenneken het koud en schoot even de 

schuur binnen, ook al omdat de stalknecht 

Herman, op wie ze een oogje had, daar aan het 

zagen en timmeren was. Nog geen kwartier 

later kwam ze weer naar buiten en was volledig 

perplex toen ze geen schaatsende Amalis meer 

aantrof.  Die was, zonder het toeziend oog van 

Fenneken, onvoorzichtig naar een zwakke plek 

gereden en daar met noodlottig gevolg onder 

het ijs geschoten.  

Het was een ramp waar nog jarenlang over 

gepraat werd. Fenneken was niet langer 

welkom op de Stoevelaar. Helaas slaagde ze er 

ook niet in om elders werk te vinden. De heren 

in Goor konden zich geen dienstmeid meer 

veroorloven en bij de boeren in de omgeving 

was de armoe zo schrijnend dat aan een 

dienstmeid al helemaal niet gedacht werd. Ook 

thuis werd het steeds moeilijker om alle 

monden te voeden. 

Gelukkig bracht meester Albert uitkomst. Hij 

wist te vertellen dat in het westen van het land 

en dan met name in Amsterdam veel personeel 

gevraagd werd. En jawel een paar weken later 

kwam de meester weer langs, nu met de 

boodschap dat de rijke koopmansfamilie 

Huydekoper in Amsterdam een flinke dienst-

meid van het platteland zocht. Binnen de kortste 

keren was alles geregeld en Fenneken vertrok 

naar het verre Amsterdam. Ze werd dienstmeid 

en daarnaast naaister. Werk waar ze ervaring in 

had opgedaan op Stoevelaar. De familie 

Huydekoper woonde aan het Singel in hartje 

Amsterdam. Fenneken kwam er in de kost en 

moest 24/7 paraat zijn. Toch beviel het haar 

uitstekend. Eén van haar collega’s bij de 

Huydekopers was koetsier Gerrit. Die was ook 

stalmeester en bovendien verantwoordelijk voor 

de moestuin. Het was Gerrit Brinkerink, een 

knappe boerenjongen afkomstig uit Barchem. 

Ze konden het al snel goed met elkaar vinden en 

spraken, als het maar even kon, letterlijk 

dezelfde taal: zo plat als een dubbeltje. 

Het was dan ook niet verwonderlijk dat er na 

twee jaar getrouwd moest worden. Omdat 

getrouwde stellen niet in de kost mochten 

blijven gingen ze wonen in een naburige 

woning aan een steeg tussen de Singel en de 

Herengracht. 

 

Nu een maand geleden waren Arend en z’n 

vrouw Jenneken en jongste dochter Anna voor 

de eerste keer op bezoek geweest in 

Amsterdam. Fenneken zou haar derde kind 

laten dopen en ze zou het geweldig vinden als 

haar zus de baby zou willen “aandragen” voor 

de doop. Omdat het de laatste tijd vrij rustig 

was hadden ze besloten om de reis aan te 

pakken. Wel zou voor de zekerheid ook zwager 

Willem meegaan. De avond voor vertrek 

kwamen buurtgenoten langs om pakketjes met 

gerookte vleeswaren e.d. mee te geven voor 

verwanten die ook in Amsterdam waren gaan 

werken.   
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 Het trof dat de familie van Coeverden niet aan-

wezig was en de zaken op de Stoevelaar werden 

waargenomen door meester Albert; hij had 

geregeld dat ze de reis naar Amsterdam met 

paard en sjees konden maken. 

Arend was er eigenlijk nog steeds beduusd van 

wat ze allemaal hadden gezien in Amsterdam. 

Fenneken en haar gezin woonden weliswaar in 

een eenvoudig huis maar ze verdienden een 

hoog loon dat mijlenver uitsteeg boven het loon 

dat in het arme en overbevolkte Twente werd 

betaald. Bovendien hielden ze nog een paar 

kostgangers. Naar de armoedige, Twentse 

maatstaven ging het ze “onmeunig good”. Zo 

goed zelfs, dat Fenneken, nadat ze de verhalen 

van haar vader over de kosten van de herbouw 

had aangehoord, voorstelde om hem een flink 

bedrag te lenen voor de herbouw van de schuur. 

Ook de doopplechtigheid in de Nieuwe Kerk 

was indrukwekkend geweest. 

 

Amsterdam was bezig uit te groeien van een 

modaal provinciestadje naar een wereldstad. 

Overal werd gebouwd en er werden nieuwe 

grachten gegraven waarlangs kapitale panden 

gebouwd werden en het IJ lag vol grote 

schepen. De oorzaak van al die hectiek waren 

de explosief groeiende handelsactiviteiten van 

de VOC en WIC. Hiervoor waren heel veel 

arbeidskrachten nodig en die kwamen er van 

heinde en verre op af als bijen op de honing. 

Fenneken vertelde dat de immigratie zo hard 

ging dat van de totale bevolking van de stad nog 

maar een derde Amsterdammers waren en de 

rest immigranten. En van die immigranten was 

de helft afkomstig van het platteland in Oost- en 

Zuid-Nederland en de andere helft uit het 

buitenland. 

Arend vroeg zich vaak vertwijfeld af hoe het 

toch mogelijk was dat gedurende een zo lange 

periode in één en hetzelfde land, de ene helft 

leefde in vrede en ongekende voorspoed en het 

andere deel uitzichtloos gebukt ging onder 

oorlogsgeweld en bittere armoe. 

Stiekem hoopte Arend dat die dynamiek, groei 

en welvaart die hij in Amsterdam had gezien 

vroeg of laat toch ook deze kant op zou komen. 

Hij kwam er zowaar een beetje van in een 

optimistische stemming. Hij hielp z’n vrouw 

van de putrand omhoog en zei: “Kom loaw d’er 

vanoavend noa het melk’n toch mar ene drink’n 

op mien’n verjeurdag”.  

      Jan Stoelhorst 

          
   
         ~/~ 

De haven van Amsterdam 
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Toen begin 1900 de fiets als eerste 2-wielige 

voertuig populair werd, ontstond er in Markelo 

een fietsgekte die uitmondde in het oprichten 

van een fietsclub met de naam Fietsclub 

“Leve Markelo”, de eerste georganiseerde 

sportvereniging. 

De volgende sport die in het dorp 

populair werd was de korfbal. Velen, 

voornamelijk bewoners van de dorpskern, 

meldden zich aan toen in 1915 een korfbal-

vereniging werd opgericht die al gauw in de 

hoogste oostelijke divisie speelde.  

Korfbal is een van oorsprong Nederlandse sport 

in 1902 bedacht door de Amsterdamse 

onderwijzer Nico Broekhuysen. Het spel is 

gebaseerd op het Zweedse ringboll, een variant 

van “vrouwenbasketbal”, waarmee 

Broekhuysen in Zweden in 1902 in aanraking 

kwam. Zoals vermeld werd de Markelose 

Korfbal Club in 1915 opgericht en sloot men 

zich in 1918 aan bij de Overijsselsche Korfbal 

Bond.  In 1916 had de vereniging 22 

vrouwelijke en 16 mannelijke leden. 

Het organiseren verliep echter niet altijd op 

rolletjes: in 1919 kwamen de tegenpartij uit 

Een korfbalclub van vallen en opstaan in Markelo  

In het, omstreeks het 

begin van de 20e 

eeuw nog volledig 

agrarisch 

georiënteerde, dorp 

Markelo was de 

georganiseerde sport 

nog volledig buiten 

beeld.  

Markelose 

Korfbal Club 

Leden van de korfbalclub rond  1918 

                                          Krantenbericht uit 1919   
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 Almelo èn de scheidsrechter niet 

opdagen! Ook het volgende weekend 

liet de tegenstander, nu Diepenheim, 

verstek gaan. 

In een weide bij erve Dikkeboer aan 

de Goorseweg heeft men deze 

gemengde sport jarenlang beoefend en 

soms speelde men ook wel in een 

weiland op de Markeloseberg. Later 

week men een enkele keer uit naar 

een weide naast café Nijland (de 

Haverkamp) de plek waar ook 

gevoetbald werd. 

In 1927 vermeld de krant dat de 

korfbalvereniging is (her-)opgericht; 

er zal dus een aantal jaren niet zijn 

gespeeld. In datzelfde jaar werd de 

eerste overwinning behaald tegen 

AKC uit Almelo.  

In 1928 is men (wederom) toegetreden tot de 

Overijsselsche Korfbal Bond. In 1931 en 1934 

werden ze kampioen in hun klasse en in 1933 

werd de heer Flake uit Enschede als trainer 

aangesteld. 

In 1937 was er feest vanwege het 10-jarig 

bestaan van de club.  
 

Maar wederom wordt vermeld dat de club in 

1941 is (her-)opgericht! In 1942 werden er nog 

wel wedstrijden gespeeld maar de oorlog zal 

daarna roet in het eten hebben gegooid. 
 

En tenslotte is er in 1969 voor de vierde (!) keer 

sprake van een heroprichting van de club die tot 

in de 80-jaren gespeeld heeft. De nationale 

korfbalbond vroeg toen de elders spelende 

Markelose korfbalspeelster Corrie Boers-

Oosterveld om bestuurslid te worden van 

de nieuw op te richten vereniging.  

Men speelde vanaf die tijd op een 

(knollen) weiland nabij café de Pot en 

vanaf 1975 werd ook gebruik gemaakt van 

het nieuwe sportcomplex aan de 

Endemansdijk. Maar in 1978 werd er 

geklaagd dat er een ledentekort was. Tot 

en met 1982 vinden we echter nog wel 

wedstrijdverslagen in de krant. 

Ook daarna 

was het 

opnieuw 

over en een 

definitief 

einde van deze 

Markelose 

korfbalclub. 
 

       ~/~ 

Ca 1929 achter: Gerrit Pluimers en Willem Dollekamp. midden:   Zus 
Alink, Aaltjen ten Have, Dika Heilersig, Dina Schuitert, Aaltje     Dol-

lekamp, Dineke Dollekamp en voor: Teunis Kistemaker,                       
Albert Pluimers, Erik van de Velde, Veltkamp 

De spelers en speelsters in 1932 

          Krantenbericht uit 1941 
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   Vanaf nu te bestellen voor 26 euro 
Onder bovenstaande titel zal de Stichting Heemkunde Markelo binnenkort, ter 

gelegenheid van haar 25-jarig bestaan, weer een nieuw boek presenteren. 

 
U wordt hierbij in de gelegenheid gesteld om voor € 26 in te schrijven voor dit boek. 

Gaarne vóór 5 maart en bij voorkeur via onze 

website: www.shm.nl of per email: info@shm.nl 

 
Inschrijvers die niet over internet of email beschikken kunnen hun bestelling 

telefonisch of met onderstaande bestelbon kenbaar maken aan: 

Stichting Heemkunde Markelo  Kerkplein 41 

L. Ensing      Stationsstraat 20, 7475 AM Markelo            

0547-363003 

G.J. Leferink      Tolweg 57, 7475 BH Markelo            

0547-361890 

A. Vedders      Goorseweg 1-06, 7478 BB Diepenheim            06-

55342122 

A. Blankenstijn  T. v. Amerongenstr 2-07, 7475 BV Markelo   0547-361208 

---------------------000--------------------------- 

Voorinschrijvers kunnen hun bestelde boek tegen contante betaling van  

€ 26 (pinnen is niet mogelijk) , vanaf 9 maart afhalen bij: 

Stichting Heemkunde Markelo, Kerkplein 41 te Markelo 

Dit boek is gebaseerd op het in 1998 door ons gepubliceerde boek “Markelo 

dorpsgeschiedenis”. Er zijn echter de afgelopen decennia door ontsluiting van 

diverse archieven zoveel nieuwe informatiebronnen beschikbaar gekomen dat het 

nieuwe boek met z’n ongeveer 650 pagina’s bijna dubbel zo dik is geworden als 

het oude boek. 

 
Er zijn nu aanzienlijk meer panden en onderwerpen beschreven. De beschrijvingen 

zijn meer gedetailleerd en gaan ook veel verder terug in de tijd. Bovendien is er de 

afgelopen 25 jaar heel wat veranderd in ons dorp en ook dat is in de beschrijvin-

gen opgenomen. Het volumineuze boek is uitgevoerd in hardcover en met de 

nieuwste druktechniek in kleur gedrukt. 

 

Het boek is opgezet als een virtuele wandeling door ons dorp die ingedeeld is in 

een vijftal etappes; elke etappe is in een hoofdstuk gevat: 

1. Kerkplein en Bergweg 

2. Grotestraat en Holterweg 

3. Taets van Amerongenstraat, Wiemerinkhoek en Rijssenseweg 

4. Burg.de Beaufortplein, Stationsstraat en Roosdomsweg 

5. Goorseweg 

 

Behalve de beschrijving van de geschiedenis van de panden met haar bewoners 

die we tijdens de wandeling passeren, zijn er vele verhandelingen opgenomen van 

onderwerpen van meer algemene aard, zoals o.a.. 

- de historie van de kerk, de Markelose Sint Anthonius Vicarie,     

schietpartijen in 1760 en leemafgravingen op de berg. 

- Markelo in de Franse tijd, archeologisch onderzoek op Görkink,  

geschiedenis zuivelfabriek. 

- Markelose richters en schouten, de weeffabriek, nieuwbouwwijk de 

Koekoek, opgravingen op de Noord Achteres. 

- oudste verenigingen in Markelo, oorlogsslachtoffers en monument, 

geschiedenis van het onderwijs in Markelo. 

- gemeentelijke geschiedenis, het verzet in Wereldoorlog II, Mar-

kelose predikanten, geschiedenis landbouwcoöperatie. 

- belastingregisters en volkstellingen vanaf 1475. 

 en vele andere onderwerpen. 

 
Diverse kaarten en plattegronden verlevendigen de teksten terwijl het boek is 

geïllustreerd met meer dan 800 foto’s, deels in kleur uitgevoerd, van panden en 

bewoners van vroeger. 

 
De te drukken oplage is beperkt en er wordt geen herdruk overwogen ! 

 

 

 

BESTELBON BOEK  

Ondergetekende bestelt hierbij …. exemplaren van het boek 

“Markelo ons dorp van toen tot nu” voor € 26 per stuk. 

Naam: …………………   
Adres: ………………….   
Postcode, plaats: ………………….   
Telefoon: ………………….  
Handtekening:  

Stichting Heemkunde Markelo 

MARKELO ons dorp van toen tot nu 

http://www.shm.nl
mailto:info@shm.nl
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Op deze pagina hebben we de laatste 

bijdrage van Arend Jan Sligman opgenomen. 

Deze was tevoorschijn gekomen tijdens de 

verhuizing naar het Kerkplein. Het is een 

aardig staatje dat mogelijk jaarlijks op tafel 

kwam bij een vergadering of bijeenkomst. 

Men heeft hiermee de ontwikkeling in de 

hoeveelheid verwerkte melk in de loop der 

jaren onder  

de aandacht willen brengen. 



Marclo’s Chronyke   36 

  
 
 


	2021-1
	2021-1voorblad

